
 

 Consell de Barri del Casc Antic  
 
 

Data: 07/03/2024 

Lloc:  Centre Cívic Convent de Sant Agustí  

Hora:  18.30 

Assistents: 

Presidenta:  

Albert Batlle Bastardas 

Consellers: 

Albert Salmeron (PSC), Esther Miralles Ripoll (ERC), Alba Segura Gomila (ERC), Elena Guim Vallejo 
(Barcelona en Comú), Antonio Juan López Saez (PP), Alfons Molons Antius (Junts per Catalunya - Trias 
per Barcelona), Alexander Guillem Román González (Junts per Catalunya - Trias per Barcelona), Sonia 
Beltran Dey (PSC), Oriol Casabella Troncoso (PSC), María Ángeles Cisneros Horrillo (PSC) 

Serveis, equipaments, tècnics o ponents:  

Direcció Democràcia Activa, Gerent del Districte de Ciutat Vella, Direcció de Serveis a les Persones i 
Territori  

Assistents representants d’entitats: 

Nombre d'entitats: 10 

Veïnat a títol individual:  

Nombre total: 20 

- Dones: 8 

- Homes: 8  

- Altres: 0 

- NS/NC: 4    

Ordre del dia: 

 1. Processos participatius. Votacions nova Comissió de seguiment i Vice-Presidència.  

2. Punt Informatiu  

3. Mesures en la fase d’activació del protocol d’emergència per la sequera.  

4. Afectacions al barri de la Copa Amèrica i inversions previstes.  

5. Torn obert de preguntes 

 

Desenvolupament de la sessió: 
Aquí podeu consultar la informació dels temes exposats. 

Acta de: 

https://ajuntament.barcelona.cat/ciutatvella/sites/default/files/plenari/fitxers/docu_cb_cascantic07032024.pdf


 

Preguntes i respostes a peticions de paraules per escrit sobre l’ordre del dia: 
 

Exposició demanda o pregunta Resposta regidor  

Membre del Grup Ecologista del Nucli Antic de Barcelona (GENAB). 
Expressa una valoració relativa al turisme vinculat amb la sequera. 
Verbalitza qüestions sobre recollida sobre neteja selectiva i critica el 
sistema de recollida de residus. 
Per altra banda, apunta preguntes sobre via pública i el canvi 
climàtic.  

Matisa que la preocupació del canvi climàtic és una qüestió mundial. 
En aquest sentit, explica que des de Barcelona s’han adoptat 
mesures i se’n continuaran adoptant. Expressa que n’és bona mostra 
d’això la creació de refugis climàtics, tot i que caldrà anar optimitzant 
la disponibilitat d’espais perquè també siguin adequats per èpoques 
de calor o fred. 
En referència a la consulta sobre el model de gestió de residus sòlids 
urbans i la neteja viària, informa que a través de la nova contracta 
s’ha avançat en el nombre de punts de recollida selectiva per facilitar 
les aportacions de la ciutadania. 
Per acabar, comunica que, en l'actualitat, s’està valorant, sense 
haver escollit cap proposta, l’aplicació de diferents formes de 
recollida: contenidors intel·ligents, sistemes mixtos de contenidors 
intel·ligents.  D'aquesta manera, recorda, com ja es va comunicar en 
el darrer consell de barri, que el sistema de recollida porta a porta no 
està previst en aquest barri.  

Teresa, veïna.  
Emet consideracions sobre la neteja viària i les activitats de 
restauració, així com el cablejat de les companyies telefòniques.  
 

Fa saber que quant al sistema específic de recollida de residus 
existeix la possibilitat de deixar aquest residu als establiments que 
són grans generadors de residus, independentment, de la zona on 
s’ubiquin.  
Posa en relleu que es disposa d'un sistema específic de recollida de 
residus als establiments que són grans generadors de residus, 
independentment de la zona on s'ubiquin el qual consisteix en la 
recollida porta a porta amb bujols. Així, especifica que es consideren 
grans generadors de residus aquells establiments en què la suma 
dels volums generats és igual o superior a 600 litres/dia o amb un 
volum generat igual o superior a 600 litres/setmana de les fraccions 
paper/cartró o vidre o envasos lleugers.  
Explica que també disposen de recollida selectiva comercial, els 
establiments ubicats en zones o eixos comercials on estigui implantat 
aquest sistema, si la suma dels volums generats de les fraccions 
resta i orgànica és igual o superior a 120 litres/dia i inferior a 600 
litres/dia o amb un volum igual o superior a 120 litres/setmana i 
inferior a 600 litres/setmana de les fraccions paper/cartró, vidre i 
envasos.  
Per a la resta d'establiments, informa que el sistema de recollida és 
el convencional, assimilable a domiciliari. 
Així mateix, per evitar que els establiments que han d'utilitzar la 
recollida selectiva comercial utilitzin els contenidors del carrer fa 
saber que s'han intensificat les inspeccions als comerços sancionant 
els comportaments incívics i, també, han incrementat l'import de les 
sancions fins a 800 €. En concret, al barri de la Ribera, durant el 
2023 es van cursar 112 denúncies. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

Preguntes i respostes del torn obert de paraules: 
 

Exposició demanda o pregunta Resposta regidor  

Laura, veïna del passeig del Born.  
Es lamenta perquè, malgrat acord en el darrer Consell de Barri, no hi 
ha hagut cap intervenció sobre la problemàtica de convivència per 
sorolls que pateix.   
 

Demana disculpes per no haver complert l’acord del darrer Consell 
perquè els serveis d’inspecció verifiquessin les afectacions de soroll 
del seu habitatge del barri del Born.  
Pacta un compromís en els acords. 

Aureli, veí. 
Demana conèixer el protocol d’actuació en les denúncies per sorolls i 
fa petició en referència a la via pública (avinguda de la 
Catedral/Francesc Cambó). 
Altrament, sol·licita informació dels controls sobre l’emissió de 
contaminació.  
 

Comparteix  la preocupació del veí en relació amb el fet que cal fer 
una revisió dels protocols de diferents qüestions, entre d'elles, les 
relatives als fums dels ciclomotors o dels compressors de maquinària 
a la via pública. En aquest sentit, explica que no és materialment 
possible controlar a tots els vehicles i, per això,  assereix que a la 
ciutat hi ha diferents instruments d’amidament de la qualitat de l’aire.  
En referència a la preocupació sobre el pas de vianants entre la Via 
Laietana i l’avinguda Francesc Cambó, al·lega que s’està analitzant 
tota la mobilitat de la part perifèrica a la Via Laietana. Així mateix, 
assabenta que ha pres nota la seva valoració sobre les pilones. 
Pacta un compromís en els acords.  

Marcela, (AAVV).  
Expressa opinions sobre les mesures del Protocol d’emergència per 
sequera. A més, transmet súplica respecte a què el reg de l’arbrat 
perquè es faci d'acord amb criteris d’equitat territorial.  
Informa que hi ha una manca de control de la via pública que 
impossibilitat que en les vies de plataforma única  s'apliqui una 
preferència d'ús dels carrers pels vianants.  

Assabenta, d'una banda, que la normativa sobre la sequera la fixa la 
Generalitat. I, de l'altra, que, si la situació de sequera empitjora es 
passarà a una següent fase. Malgrat això, remarca que no és 
favorable a prohibir els usos, sinó ajustar-los d’acord amb els 
necessitats dels diferents sectors activitat de la vida de la ciutat.  
Igualment, aclareix que els diferents serveis d’inspecció de les 
administracions públiques fa el control corresponent en el marc de 
les seves competències per vetllar pel compliment de la normativa. 
Referent al reg dels arbres, posar èmfasi que a pesar de les 
restriccions encara hi ha prou aigua freàtica per garantir el reg als 
arbres. Ara bé, puntualitza que s’ha suspès el reg a la gespa.  
Sobre el control de trànsit en els carrers de plataforma única, 
proclama que cal fer apel·lacions al civisme i incrementar la funció 
sancionadora quan hi hagi infraccions ben visibles. 
Pel que fa a la sequera i els episodis de calor extrema, explica que 
cal cercar mecanismes per acompanyar a la població més sensible 
per fer front als episodis de calor extrema. En aquest sentit, es pot 
ampliar posició del regidor sobre la sequera a través de la resposta 
que el regidor dona a membre del Grup Ecologista del Nucli Antic de 
Barcelona (GENAB). 
Pacta un compromís en els acords.  

Asun, (AAVV) 
Reclama que el Protocol d’emergència per sequera sigui més 
ambiciós i adverteix dels riscos climàtics a Catalunya.  
Trasllada apreciacions sobre els refugis climàtics  

Álvaro, veí. 
Exhorta a establir restriccions sobre el consum d’aigua als hotels i 
presenta proposta de sistema de recollida d’escombraries per als 
comerços i els restaurants. 
Per acabar, insisteix en observacions sobre la mobilitat i el control de 
la preferència dels vianants als carrers. 
Pronuncia agraïment per la millora del control dels músics al carrer.  
 

Horacio, veï. 
Pronuncia crítica que relaciona els consum d’aigua dels hotels i la 
Copa Amèrica de Vela. 
Insta a transparència amb relació a les dades de consum d’aigua 
dels hotels.   
Per altra banda, transmet opinions sobre l’habitatge i formula 
pregunta sobre la gentrificació i les taxes sobre el turisme.   
 

Quant a la Copa Amèrica de Vela, ressalta que aquest certament va 
rebre el suport unànime del Ple. Així, un dels motius perquè 
obtingués un suport del tots els grups municipals va ser que en 
aquesta competició s’emprava tecnologia experimental per reduir 
l’impacte sobre el medi ambient.  
Entorn a l’increment puntual d’alguns lloguers per la Copa Amèrica 
de Vela, destaca que això és un dret de la propietat que mentre és 
faci d’acord a llei l’administració pública no hi pot intervenir. Malgrat 
això, insisteix que el govern municipal ha anunciat que no hi haurà 
més llicències d’ús turístic. Dit en altres paraules, no s’atorgaran 
noves llicencies de pisos d’ús turístic i alhora s’incrementarà l’acció 
inspectora per evitar abusos. 
Per altra banda, posa en relleu que aquest esdeveniment no tindrà ni 
de bon tros l’impacte que van tenir el Jocs Olímpics, pel fet que fa 
mar en dins i que molta part del seu seguiment serà a través de la 
televisió o en línia. Així, afirma que no es preveu un significatiu 
augment del nombre de turistes.  Ans el contrari, assevera que s’ha 
treballat perquè a partir d’aquest acte es puguin aprendre lliçons per 
a la millora del medi ambient 
 
 

Alfons, veí. 
Enumera judicis sobre la neteja, el civisme, la participació ciutadana i 
el rejoveniment del barri. 
D’altra part, remarca que cal millorar la relació entre tots els actors 
comercials i del tercer sector per ser més presents a la via pública.  
.  

Entorn del rejoveniment del barri, expressa que cal treball per fixar 
les condicions perquè el jovent no marxi i és un repte que supera 
aquesta administració municipal. 
A propòsit del civisme, fa saber que s’està treballant en una 
actualització de la normativa per incrementar el règim sancionador, 
emperò insisteix en el fet que cal apel·lar al civisme de la ciutadania. 



 

 
   

Així, donar a conèixer que a la Guàrdia Urbana s’ha incorporat un pla 
operatiu de lluita contra els grafits. 
Sobre l’activitat comercial, reconeix que s’està fent una bona feina 
pel sector i aquesta comptarà amb l’acompanyament de 
l’administració.  

Ada, veïna.  
Expressa valoració pel que fa a la seguretat de l’Hortet del Forat. 

Respecte a la situació complexa que existeix al Pou de la Figuera, 
relata que s’han fet algunes intervencions a la zona i que confia que 
amb l’aprovació del pressupost es puguin fer més intervencions de 
caràcter capil·lar per abordar situacions concretes, així com accions 
de caràcter urbanístic que millorin la zona des del vessant cívic. 
Addicionalment, informa quan es disposi del Pla d’Actuació del 
Districte aquest es podrà debatre a la Comissió de Seguiment o al 
Consell de Barri del Casc Antic per recollir propostes d’intervenció 
per realitzar al barri.  

 

Resum d’acords: 

 
1. Aprovació candidatures a membres a la Comissió de Seguiment. 
2. Traslladar a la Comissió de Seguiment la decisió sobre el sistema d’elecció a la votació 

efectuada per escollir la vicepresidència del Consell de Barri. 
3. Estudiar adequar les actuacions sobre refugis climàtics (AAVV). 
4. Exhortar que la setmana vinent els serveis d’inspecció comprovin les afectacions de soroll a 

habitatge del barri del Born per causa d’unes terrasses (Laura).  
5. Fer amidaments de control de so i sorolls davant de l’Escola Cervantes (Aureli). 

 

 

 
 

 

 

 


